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اشارهاشاره
رشد  جشنواره ي  برگزيده ي  ناشران  از  يكي  نمونه  توسعه ي  الگوي  مؤسسه ي 
تحصيلي  سال  از  مؤسسه  اين  است.  آموزشي  كتاب هاي  سامان بخشي  طرح  و 
آموزشي  كتاب  جلد  ده ها  است،  توانسته  تاكنون  و  كرده  كار  به  آغاز  84ـ1383 

تقديم جامعه ي علمي ايران كند.
با آقاي مهندس محمد حسين متولي، مديرعامل اين مؤسسه، گفت و گويي 
درباره ي مشكلات و مسائل نشر كتاب هاي آموزشي، جشنواره ي رشد، نيازسنجي 

كتاب هاي آموزشي و ... انجام داده ايم كه در ادامه از نظر شما مي گذرد.

مؤسسه ي الگوي توسعه ي نمونه، چگونه و بر اساس چه نيازهايي تأسيس 
شده است؟

كتاب هاي  توليد  وارد  جدي  طور  به  كه  بوده   1383 سال  از  ما،  انتشارات  كار  رسمي  شروع 
آموزشي  كار  كه  دبير  عده اي  عنوان  به  عرصه،  اين  به  ورود  از  ما  اصلي  هدف  شديم.  آموزشي 
مي كنند، وجود يك سلسله خلأهايي بود كه در كتاب هاي آموزشي مي ديديم. كنكور و آزمون هاي 
سراسري دانشگاه ها، نياز كاذبي را در سطح كتاب هاي آموزشي ايجاد كرده اند كه باعث مي شود، 
خانواده ها در انتخاب كتاب هاي مناسب دچار سردرگمي شوند و تا شناسايي كتاب هاي مناسب، 

هزينه ي زيادي را پرداخت كنند.
علت اصلي ورود ما به عرصه ي نشر، اين بود كه ما به دبيرستان انرژي اتمي منتسب بوديم و 
اين دبيرستان بهترين قبولي ها را در المپياد و كنكور در سطح كشور داشت. مردم از ما مي خواستند 
كه محتواي آموزشي مان را به نوعي صادر كنيم تا ساير دانش آموزان كشور هم از آن استفاده كنند. 
در شهرستان ها يا حتي خود تهران، افراد زيادي بودند كه مي خواستند به محتواي آموزشي كه در 

 گفت و گو از نصراالله دادار

مهندس محمد حسين متولي
 مدير انتشارات «الگو»

كتاب هاي آموزشي مناسب است.كنكورجدي ترين مانع توليد
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مدرسه ي ما ارائه مي شد، دست رسي پيدا كنند، ولي موفق نمي شدند؛ چون نيروهاي انساني ما محدود 
بود. دبيران و مدرسان ما بسيار معدودند و نمي توانند در مدارس زيادي تدريس كنند. بر اين اساس 

تصميم گرفتيم اين مؤسسه ي انتشارات را تأسيس كنيم.

چه طور شد كه به عنوان ناشر برگزيده انتخاب شديد؟
كتاب هاي آموزشي را كه الان در بازار عرضه مي شوند، مي توان به دو دسته تقسيم كرد: يك 
دسته كتاب هايي هستند كه در راستاي كتاب درسي نوشته مي شوند كه ما اين ها را كتاب هاي 

مصرفي مي دانيم. اين كتاب ها دچار مرور زمان مي شوند. عمر بعضي از آن ها كمتر 
اعمال  پرورش  و  آموزش  كه  درسي  كتاب هاي  تغيير  با  و  است  سال  يك  از 

مي شوند.  خارج  چرخه  از  و  مي رسد  پايان  به  هم  آن ها  عمر  مي كند، 
كتاب ها  نوع  اين  از   ... و  كنكور  تست  راهنما،  حل المسائل،  كتاب هاي 

هستند.
كتاب هاي  مكمل  واقع  در  كه  هستند  كتاب هايي  دوم  دسته ي 
درسي محسوب مي شوند. اغلب اين كتاب ها مبحثي هستند و روي 
مفاهيم كتاب هاي درسي تأكيد مي كنند. به علاوه، ما آن ها را مصرفي 

نمي دانيم، چون خيلي از آن ها كه سال هاي قبل منتشر شده اند و ديگر 
آن ها  از  بچه ها  و  مي شوند  فروش  و  خريد  بازار  در  نمي رسند  چاپ  به 

استفاده مي كنند. هدف ما در ورود به عرصه ي نشر، بيشتر توليد كتاب هاي 
گروه دوم بود.

ما كتاب هايي را توليد كرديم كه روي مفاهيم كتاب هاي درسي تأكيد مي كنند و هدفشان 
تكميل مفاهيم كتاب هاي درسي است و به خصوص براي بچه هايي مفيدند كه مي خواهند بيشتر از كتاب 
درسي، مطلب در اختيار داشته باشند. در جشنواره ي رشد همين كتاب هاي ما از طرف آموزش و پرورش 
برگزيده شدند. مثلاً كتاب «آناليز تركيبي» ما كه برگزيده شد، الان چند سال است تجديد چاپ 
مي شود و كوچك ترين تغييري در آن ايجاد نكرده ايم. دانش آموزان هم وقتي مي خواهند آن را بخرند، 

حتي به سال چاپش نگاه نمي كنند. چون وابسته به كتاب درسي و تغييرات كتاب هاي درسي نيست.
البته ما براي حضور در بازار مجبور شده ايم كه كتاب هاي گروه اول را هم توليد كنيم. چون 
متأسفانه الان در بازار وضعيت به گونه اي است كه نياز به آن كتاب ها بيشتر احساس مي شود و 
اين كتاب ها بيشتر از كتاب هاي گروه دوم مورد استفاده قرار مي گيرند. اين به خاطر تبليغات كاذب 

و در راستاي كنكور و گزينش دانشگاه هاست.

كدام يك از كتاب هايي كه تاكنون منتشر كرده ايد، پر فروش تر بوده است؟
همين كتابي كه در جشنواره ي رشد توانست جايزه بگيرد، «كتاب آناليز تركيبي» كه در ميان 
كتاب هاي مبحثي، جزو كتاب هاي موفقمان بوده است. هم چنين، كتاب «مفهوم ادبيات فارسي» 

و كتاب هاي فيزيك ما هم جزو كتاب هاي پر فروشمان هستند.

كتاب هايي را كه ذكر كرديد، در كتاب نامه ي رشد معرفي كرده اند؟
در سايت رشد بيشتر كتاب هاي ما معرفي شده اند، ولي كتاب نامه ي رشد را من نديده ام.

ما كتاب هايي را 
توليد كرديم كه روي مفاهيم 

كتاب هاي درسي تأكيد مي كنند و 
هدفشان تكميل مفاهيم كتاب هاي 

درسي است و به خصوص براي 
بچه هايي مفيدند كه مي خواهند 
بيشتر از كتاب درسي، مطلب 

در اختيار داشته باشند
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به نظر شما، داوري مخاطبان كتاب هاي آموزشي و داوري داوران جشنواره ي 
رشد نسبت به كتاب ها يكسان است يا خير؟

مخاطبان كتاب هاي آموزشي يك نوع ارزيابي مي كنند و داوران جشنواره نوع ديگري. زاويه  ديد 
داوران جشنواره ي رشد با زاويه ديد مخاطبان خيلي يكسان نيست. اين در مورد همه ي ناشران 
است، ولي ما ناشري هستيم كه يك مقدار مخاطبانمان خاص هستند. نظر مخاطبان كتاب هاي 
يعني  است؛  نزديك  پرورش  و  آموزش  نظر  به  الگو)  (انتشارات  توسعه  نمونه ي  الگوي  مؤسسه 

تفكرات و نوع معيارهايشان، تقريباً همان معيارهاي آموزش و پرورش است.

چرا سليقه ي شما با سليقه ي ناشران ديگر متفاوت است؟
دنبال  به  بيشتر  آن ها  و  عام ترند  ما  مخاطبان  به  نسبت  مخاطبانشان  چون  مي كنم  فكر  من 
كتاب هاي كنكور، حل المسائل، كتاب كار و مانند اين ها هستند. ما اصلاً اين گونه كتاب ها را توليد 
نمي كنيم و هيچ وقت هم چنين كتاب هايي را توليد نخواهيم كرد. ما به دنبال فروش نيستيم و 
كتاب هايي كه توليد مي كنيم، دامنه ي وسيعي از دانش آموزان را در بر نمي گيرد. فروش ما سقفي 
تهيه  را  ما  كتاب هاي  بيشتر  دانش آموزي،  بالاي  دهك  نهايت،  در  كه  مي دانيم  و  دارد 

مي كنند.

جشنواره چه بايد انجام دهد وقتي كه داوري اش با داوري 
مخاطبان متفاوت است؟

اين يك پارادوكس است كه نمي شود آن را كاري كرد. به نظر من، 
ما  مشكل  مي دهد.  انجام  دارد  مي تواند،  كه  را  كاري  حداكثر  جشنواره 
مشكل گزينش دانشگاه هاست. ببينيد معلم كه سر كلاس درس مي رود 
از  قدري  اين كه  محض  به  ـ  مي كنم  تدريس  و  هستم  معلم  خودم  من  ـ 
مطالب كنكوري فاصله مي گيرد، بچه ها اعتراض مي كنند. مي گويند: مطلبي 
كه شما مي گوييد در كنكور نيست و به درد ما نمي خورد، وقتي كه مي گويند به 
درد ما نمي خورد، منظورشان فقط كنكور است، در كتاب ها هم همين طور است. يعني 
اگر ببينند مطلبي عنوان شده كه يك مقدار از كنكور دور است، نسبت به كتاب نگاه منفي پيدا 
مي كنند. اين مشكل متأسفانه وجود دارد. مشكل سياست دانشگاه ها و گزينش دانشجوست و بايد 

آن را حل كرد.
الان كتاب پر فروش بازار كتابي است كه هيچ كس تأييد نمي كند، حتي معلمي كه آن را معرفي 
مي كند، خودش آن را تأييد نمي كند و از تدريس آن اكراه دارد. ولي متأسفانه نياز بازار است و نمي شود 

كاري كرد. اگر كسي بخواهد كنكور قبول شود، مجبور است چنين كتاب هايي را بخواند.

هدف جشنواره ي رشد اين است كه به نشر كتاب هاي آموزشي سامان بخشد. 
آيا موفق مي شود؟

با وجود بحث كنكور، اين كار تقريباً امكان پذير نيست، چون نمي شود اين ها را در كنار يكديگر 
قرار داد. كنكور تكنيك است و ما به دنبال مفاهيم هستيم؛ اين ها با هم متفاوت اند. و در حقيقت 
كار مناسب آموزشي اين است كه ما روي مفاهيم تأكيد كنيم؛ در حالي كه مفاهيم محدودند. پس 

الان كتاب پر 
فروش بازار كتابي است 

كه هيچ كس تأييد نمي كند 
حتي معلمي كه آن را معرفي 
مي كند، خودش آن را تأييد 

نمي كند و از تدريس 
آن اكراه دارد
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يك  مجبوريم  و  باشند  مفهومي  نمي توانند  همه  كنيم،  طرح  جديد  سؤال  مي خواهيم 55  وقتي 
مجموعه ي تكنيكي هم طرح كنيم.

درباره كتاب هاي دوره هاي راهنمايي و ابتدايي نظر شما چيست؟
فكر مي كنم در دوره ي راهنمايي جاي كار خيلي بيشتر است. اخيراً بحث اين است كه امتحان 

نهايي هم برداشته شود كه در اين صورت، فضا براي كار بازتر مي شود. براي دوره ي 
راهنمايي كتاب هاي مبحثي هندسه و جبر توليد مي كنيم كه 
در همين راستا هستند. من فكر مي كنم براي دوره هاي پايين 
تا  حتي  كرد.  را  كار  اين  مي شود  بهتر  خيلي  راهنمايي،  مثل 
آن  از  بيشتر  اما  كرد،  كار  خوب  مي شود  هم  دبيرستان  اول 
به  شما  كتاب  بياييد،  بالاتر  اين كه  محض  به  نمي شود.  واقعاً 
كنكور مقايسه مي شود. اگر نزديك به كنكور باشد، بازار آن  را 
تأييد مي كند و اگر نباشد، تأييد نمي شود. يعني مبناي سنجش 
كنكور است.  دبيران مدارس بايد اين نوع كتاب هاي مفهومي 
رونق  كتاب ها  اين  تا  كنند  معرفي  مدارس  در  و  پشتيباني  را 

يابند. معلمان هم متأسفانه خيلي از اين كتاب ها حمايت نمي كنند. گاهي خود مدرسه ها كتاب هاي 
حل المسائل را سفارش مي دهند. براي مثال، مدرسه ي ما مي گويد 80 كتاب حل المسائل دوم دبيرستان 

براي ما بفرستيد. اين خيلي براي يك مدرسه بد است كه كتاب حل المسائل سفارش دهد.

به نظر شما كتاب هاي ترجمه شده را مي شود در جشنواره مورد ارزيابي قرار 
داد؟

بله. الان كتاب هاي مرجعي در سطح دنيا توليد مي شوند كه كتاب هاي خيلي خوبي هستند و 
خود آموزش و پرورش كتاب هايش را تحت تأثير آن ها تغيير مي دهد. به نظرم كتاب هاي رياضي 
1 و 2 خيلي تحت اثر كتاب هاي خارجي هستند. من كتاب هاي كاليفرنيا را ديده ام. آن ها خيلي به 

كتاب هاي ما نزديك هستند و به نظرم در تأليف كتاب هاي ما از آن ها استفاده كرده اند.

جايزه ي كتاب هاي ترجمه شده ي آموزشي را به چه كسي بايد داد: ناشر يا مترجم؟
جايزه را بايد به ناشر بدهند، زيرا اين كار در راستاي سياست گذاري ناشر است. انتقادي كه 
من به جشنواره داشتم همين بود كه از ناشر اصلاً تقدير نمي شود. كتاب خود ما كه انتخاب شد، 
توفيق به خاطر سياست گذاري  تقدير شد. در حالي كه اين  ما فقط دعوت شديم و از مؤلف ما 
ناشر است. ما وقتي از مؤلفي مي خواهيم كتاب تأليف كند، سياست نشر را به او مي گوييم و از او 
مي خواهيم، طبق شرايط معيني بنويسد. همين مؤلف براي ناشران ديگر هم كتاب نوشته است 
كه مورد تأييد شما نيست. اگر كتابش در اين جا نتيجه گرفته، به اين دليل است كه در چارچوب 

سياست هاي اين مؤسسه كتاب نوشته است.

چه انتقاد ديگري از جشنواره داريد؟
فكر مي كنم سطح داوري ها هم قدري سليقه اي است. به نظر من، در اين داوري ها ناشران 

چچ
تت. اخيراً بحث اين است كه امتحان 

چچ

يييمي شود. براي دوره ي  رررر ر ر ر 
 
 
 
 
 

نند. گاهي خود مدرسه ها كتاب هاي
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هم بايد نماينده داشته باشند.

ناشران يك نماينده در هيئت داوري دارند.
يك نماينده براي انتخاب كتاب نيست  و بايد از مقدار ناشران بيشتري استفاده شود.حتي در 
تأليف كتاب هاي درسي و شوراي سياست گذاري تأليف كتب درسي، ناشران بايد نماينده داشته 
كتاب هاي  را   2 رياضي  مثل  درسي،  كتاب هاي  از  بعضي  الان  من  باشند. 
مناسبي نمي دانم. اين باعث مي شود، مدارس كتاب هاي آموزش و پرورش را 
طرد كنند و كتاب هاي غير درسي و يا كتاب هايي كه خيلي مناسب نيستند، 

جاي اين كتاب ها را در مدارس بگيرند.

شما براي انتشار كتاب هايتان، قبل از انتشار كتاب، نيازسنجي 
مي كنيد؟

بله. با مدارس خوب بسياري در تهران در ارتباط هستيم و قبل از توليد 
كتاب، از طريق مشاوران و دبيران ارزيابي مي كنيم كه آيا توليد كتابي با اين 
مشخصات مناسب است يا نه. اگر مناسب باشد و مشاوران تأييد كنند، كتاب 
را تهيه و چاپ مي كنيم؛ چون نگاه ما بيشتر «مشاور محور» است.

چگونه نيازسنجي مي كنيد؟
به  را  فرمي  مي دهيم.  انجام  ميداني  روش  به  را  كارهايمان  بيشتر  ما 
مدارس مي فرستيم و از بچه ها نظرسنجي مي كنيم و نقاط ضعف كتاب ها را 
مي گيريم و بر اساس نقاط ضعف آن كتاب ها، كتابمان را توليد مي كنيم. مثلاً بچه ها مي گويند ما 

در رياضيات گسسته و نظريه ي اعداد مشكل داريم. بعد ما روي آن مبحث كار مي كنيم.

يعني هم از مشاور و هم از دانش آموز و هم از دبيران در اين مورد سؤال 
مي كنيد؟

را  دانش آموز  جهات  تمام  مشاور  چون  است.  مشاوره  اساس  بر  ما  كار  اصلي  پايه ي  اما  بله. 
مي بيند. معلم فقط درس خودش را مي بيند و دانش آموز هم متأسفانه با اين تبليغات خيلي بدي 

كه بيرون وجود دارد، نمي تواند خيلي خوب تشخيص بدهد.

با معلم ها هم رابطه داريد؟
بله. صد در صد. ما اول نظر مشاوران را مي پرسيم و بعد تأييد معلم را مي گيريم. نظر دانش آموزان 
را درباره ي كتابمان، بعد از چاپ مي گيريم. يعني وقتي از كتاب استفاده كردند، از آن ها نظرخواهي 

مي كنيم.

به طور كلي در زمينه ي نشر كتاب هاي آموزشي با چه مشكلاتي روبه رو هستيد؟
مشكل اصلي كنكور است. آزمون سراسري متأسفانه اجازه نمي دهد، كاري را كه مي خواهيم 
انجام دهيم. مجبوريم كتاب هايمان را با آزمون ها هماهنگ كنيم كه اين معضل اصلي ماست. 
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مشكل بعدي ما تبليغات بعضي از ناشران است. آن ها كتاب هاي سطحي پايين و نامرغوب توليد 
بخواهند  تا  خانواده ها  و  مي رسانند  فروش  به  را  كتاب ها  اين  زياد  خيلي  تبليغات  با  و  مي كنند 
تشخيص دهند كه كتاب خوب نيست، هزينه ي زيادي را صرف كرده اند. مثلاً كتاب رياضي 2 كه 

تأليف مي شود، خيلي سريع به دست يك ناشر مي رسد و اين ناشر با تبليغات تلويزيوني در 
سال اول صد هزار نسخه از كتابش را مي فروشد. اما در سال دوم، فروش او به 40 

هزار نسخه مي رسد. چرا؟ چون خانواده ها اين كتاب را خريده اند و متوجه شده اند 
كه مناسب نيست و سال بعد از آن استفاده نمي كنند.

بخشي از مشكلات هم به وزارت آموزش و پرورش بر مي گردد. من 
فكر مي كنم گروه تأليف كتاب هاي درسي آموزش و پرورش شفاف عمل 
نمي كند. در نظام نيروي انساني بالاخره امكان خروج اطلاعات هست و 
مي شود آن اطلاعات را خارج كرد. من با آقاي دكتر عالمي كه صحبت 

مي كردم ايشان گفت: ما خيلي بسته عمل مي كنيم. گفتم: بالاخره مطالب 
كتاب رياضي 1 شما، زودتر از آن چه مي خواستيم از نظام ما خارج شد. گفت: 

به همين خاطر، دو نفر را اخراج كرديم. گفتم: هر سال چند نفر را مي خواهيد اخراج 
كنيد؟ بايد نظام را اصلاح كنيد. امسال مي بينم رياضي 2 روي سايت آمده است. سه چهار 

روز بعد، يك ناشر تيزر تبليغاتي پخش مي كند. مگر مي شود يك كتاب را سه روزه تأليف كرد؟ قطعاً 
توانسته آن كتاب را قبلاً تهيه كند.

چه مشكلات ديگري احساس مي كنيد در نشر كتاب هاي آموزشي وجود دارد؟
آموزشي  كتاب هاي  روي  ارشاد  وزارت  است.  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  با  هم  مشكلمان  يك 
حساسيت چنداني نشان نمي دهد و به همه ي كتاب ها مجوز چاپ مي دهد. در بخش مميزي، فقط 
مسائل سياسي را وارسي مي كنند. اگر ببيند كتاب آموزشي بحث سياسي ندارند، خيلي راحت به 
آن مجوز مي دهند. الان متأسفانه هر كتابي توانسته است وارد بازار شود و خانواده ها هم خيلي 
نمي توانند تشخيص دهند چه كتابي خوب است و چه كتابي بد. فكر مي كنم اين ها عمده مشكلات 
ما هستند. اما اگر آموزش و پرورش خوب سياست گذاري كند، مي تواند خيلي از اين مشكلات را 

برطرف سازد.

آموزش و پرورش براي حمايت از كتاب هاي خوب چه مي تواند انجام دهد؟
يك راه اين است كه ما به دبيران كتاب هاي خوب را بشناسانيم و بخواهيم كتاب هاي خوب را 

در مدرسه معرفي و حمايت كنند تا قدري جو دانش آموز سالاري از مدرسه خارج شود.

والدين اجازه نمي دهند، چون سرنوشت فرزندانشان در كنكور تعيين مي شود.
من بايد به نكته ي مهمي در اين جا اشاره كنم. اتفاقاً بچه هايي كه بيشتر روي مفاهيم كتاب هاي 
پايه كار مي كنند، در كنكور موفق ترند. چرا بچه هاي ما در دبيرستان انرژي اتمي موفق ترند؟ ما 
در كنكور، در كشور اول هستيم. 60 تا دانش آموز داريم. از اين 60 دانش آموز، 30 نفر به دانشگاه 
شريف و بقيه هم به بهترين دانشگاه مي روند. در حقيقت بهترين قبولي ها متعلق به دبيرستان 

انرژي اتمي است.

اول 
نظر مشاوران را 

مي پرسيم و بعد تأييد معلم 
را مي گيريم. نظر دانش آموزان 

را درباره ي كتابمان، بعد از چاپ 
مي گيريم. يعني وقتي از كتاب 

استفاده كردند، از آن ها 
نظرخواهي مي كنيم
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علت موفقيت ما اين است كه ما نقش المپياد را در سال هاي اول، دوم و سوم خيلي پر رنگ 
مي كنيم و در واقع به اسم المپياد به بچه ها خوراك مي دهيم. ما بچه ها را تشويق مي كنيم تا وارد 
بحث المپياد شوند و كتاب هاي مفهومي را به عنوان خوراك به آن ها مي دهيم. علت موفقيت 
آن ها اين كارهاي پايه اي است كه رويشان انجام شده است، نه تست هاي كنكور. در حالي كه اگر 

از سال اول فقط تست كار مي كرديم، در كنكور هم نتيجه نمي گرفتيم.

يعني هم خانواده ها و هم معلمان بايد نسبت به اين قضيه توجيه شوند؟
بله. ما معلمان را توجيه كرده ايم و به نظرم، آموزش و پرورش هم مي تواند اين كار را انجام 
دهد و بحث المپياد را جدي بگيرد. مي تواند در سطح كشور آزمون هايي برگزار كند و بچه ها را 
به اين سمت بياورد. پارسال آزموني به اسم «كانگورو» به صورت آزمايشي برگزار شد كه خيلي 
آزمون خوبي بود. اگر آزمون هايي مثل اين در سطح كشور و در پايه هاي اول و دوم راهنمايي 
هم  مفهومي  كتاب هاي  باشد،  آموزشي  مطالب  كتاب  مفاهيم  درك  هدفشان  كه  شوند  برگزار 
حمايت مي شوند. دانش آموز به واسطه ي شركت در اين آزمون ها، كتاب هاي مفهومي و مبحثي را 
كه خارج از بحث كنكور هستند، مطالعه مي كند. به نظر من، اين موضوع بايد گسترش يابد فقط 

به المپياد محدود نباشد و آزمون هاي ديگري هم وجود داشته باشند.

طرح سامان بخشي كتاب هاي آموزشي، در جهت ترويج كتاب هاي آموزشي 
مناسب، سايت دارد و كتاب نامه و مجله منتشر مي كند. به نظر شما چه كارهاي 

ديگري مي توان انجام داد؟
يك مشكل اساسي اين است كه دست رسي دانش آموزان به كتاب هاي نامناسب خيلي آسان 
است. من گاهي سر كلاس به بچه ها مي گويم كه فلان كتاب خوب نيست و كسي آن را نخرد. 
اما هفته ي بعد، بعضي از دانش آموزان آن را خريده اند و حتي سؤال هم از آن مي پرسند. چون 
دست رسي دانش آموز به اين كتاب ها خيلي آسان است. پس دانش آموز فقط تحت تأثير ما و شما 
نيست، تحت تأثير دوستان، محيط پيرامون مثل اقوام، دانش آموزان پايه هاي بالاتر و 
روشن  را  تلويزيون  هست.  هم  تلويزيون  تبليغات  يا 
مي كند و مثلاً رتبه ي دوم كنكور مي گويد: من كتاب 
تحت تأثير  دانش آموزان  خوانده ام.  را  الگو  فيزيك 

اين جو هستند.
بدهيد،  او  به  كتاب نامه  شما  اگر  بنابراين، 
تا  بياييد  تلويزيون  به  شخصاً  حتي 
 2 رياضي  كتاب  مثلاً  كه  كنيد  اعلام 
ديگر  كتاب هاي  بچه ها  هم  باز  است،  خوب 
را مي خرند و ممكن است حتي كتاب شما را 
بيشتر  خيلي  بيروني  تبليات  چون  نخرند؛ 
چهارم  رتبه ي  مي گويد:  دانش آموز  است. 
كنكور گفته است اين كتاب را بخر، چرا 
بايد حرف شما را گوش كنم؟ بايد حرف 
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رتبه ي چهارم را گوش كنم. اصلاً شايد شما غرض داريد كه اين كتاب را معرفي نمي كنيد. اين 
نگاه ها باعث مي شوند كه كار سامان بخشي خيلي سخت باشد.

فكر مي كنم اكنون سامان بخشي كتاب هاي آموزشي حدود 10 سال مي گذرد. طي اين 10 
كنيد.  تهيه  را  كتاب ها  اين  بگوييد  شفاف  خيلي  و  كنيد  ارائه  فهرستي  نتوانسته ايد  شما  سال، 
چون اگر فهرستي اعلام كنيد و دانش آموز و بازار از آن حمايت نكنند، امكان دارد اعتبار طرح 

شكسته شود. بنابراين كار بسيار سختي است. فكر مي كنم در اين بحث ارتباط شما با 
ناشران بايد خيلي بيشتر شود. لازم است، ناشران كتاب هاي مورد قبول تشويق 

شوند، دبيران اين نوع كتاب ها را بيشتر تأييد كنند، و آزمون هايي برگزار شوند 
كه بچه ها را به تهيه ي اين گونه كتاب ها تشويق كنند.

از طرف ديگر، معيارهاي خود شما مبهم است. مثلاً در مورد كتاب خود 
ما هم كه انتخاب شد، به ما نگفتند بر اساس چه معياري انتخاب شده است. 
خيلي كلي به ما گفتند. يعني اگر من الان بخواهم كتاب درسي ديگري را 

توليد كنم، نمي دانم با معيارهاي شما هم خواني دارد يا ندارد.

معيارهاي جشنواره اعلام نشده است؟
خير. به ما نگفتند با چه معياري كتاب شما را انتخاب كرديم.

معيارها روي سايت هم نبود؟
به  من  چيست.  معيارها  شويم  متوجه  ما  كه  است  نبوده  فراگير  اطلاع رساني  بوده،  هم  اگر 
واسطه ي ارتباطاتي كه داشتم، مي دانستم تفكر طرح سامان بخشي چيست، والاّ اطلاع رساني آن 

چندان فراگير نبود.

به نظر شما طرح سامان بخشي تا به حال چه قدر موفق بوده است؟
به نظر من خيلي اثر نداشته است.

فرقي بين بودن و نبودن طرح سامان بخشي نيست؟
گزارش و سندي انتشار نيافته كه بفهميم طرح سامان بخشي در اين 10 سال چه كرده است. 
عملكرد آن خيلي مشخص نيست. فقط كتابچه اي تهيه كرده  بودند كه آن هم خيلي كلي بود و 
خب در اختيار همه ي ناشران قرار نگرفت. من شخصاً احساس مي كنم كه كار خاصي انجام نشده 

است و اگر شده، اجرايي و يا در دست رس نيست.

چه انتظاري از دبيرخانه ي سامان بخشي كتاب هاي آموزشي و يا جشنواره 
داريد؟

ارتباط خود را با ناشران بيشتر كند و جلسات مشترك بيشتري را برگزار كند. در جلساتي كه 
شما مي گذاريد، فقط يك نماينده از ناشران آموزشي شركت دارد، در صورتي كه حداقل بايد دو يا 
سه نماينده حضور داشته باشند تا ناشران با اهداف شما بيشتر آشنا شوند و اگر نظري دارند بتوانند 
به شما منتقل كنند. در مجموع، ارتباط بين ناشران و دفتر سامان بخشي خيلي ضعيف است. صرفاً 

يك مشكل 
اساسي اين است كه 

دست رسي دانش آموزان 
به كتاب هاي نامناسب خيلي 

آسان است
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يك نماينده در جلسات شما حضور دارد كه آن هم كار خاصي را دنبال نمي كند.

آيا برگزيده شدن شما، اثري روي فروش كتابتان داشت؟
نه.

به طور كلي داوري جشنواره را مناسب مي دانيد؟
نه. چون معيارهايشان خيلي سليقه اي و مشخص است.

كتاب ديگري هم داشتيد كه حق بود انتخاب شود؟
خيلي  مورد  در  و  بود  كلي  خيلي  ما  كتاب  مورد  در  معيارها  چون  بله. 

كتاب هاي ديگر هم صدق مي كرد. چرا آن ها انتخاب نشدند؟

مثل چه كتابي؟
كتاب نظريه ي اعداد، كتاب مكانيك و كتاب المپياد فيزيك.

نظرتان درباره ي كتاب هايي كه به عنوان راهنما و معيارهاي 
استاندارد از طرف طرح سامان بخشي منتشر شده، چيست؟

خيلي ها اصلاً در جريان نيستند كه چنين كتاب هايي منتشر شده اند.

شما كه در جريان بوديد؟
بله، ما در جريان بوديم و از آن ها استفاده كرديم. من احساس مي كنم اين كتابچه ها به شرح 
و بسط بيشتري نياز دارند و اگر نظرات بهتري روي آن ها اعمال شود، راهنماهاي خوبي هستند. 
اما بايد بيشتر معرفي شوند، چون خيلي ها آن ها را نمي شناسند و از بين ناشران، تعداد خيلي كمي 

مي دانند كه چنين راهنماهايي وجود دارند.

اين كتابچه ها روي كيفيت كتاب ها اثر گزار است؟
راهنماي  كند،  استاندارد  را  كتابش  بخواهد  كه  كسي  براي  بله.  باشد  دنبالش  كه  كسي  براي 

خوبي است. 

مجله رشد جوانه را ديده ايد؟ به نظر شما، اين مجله توانسته است در مسير 
حمايت از كتاب هاي آموزشي مناسب، درست عمل كند؟

من فقط يك بار اين نشريه را ديده ام. فكر مي كنم تاكنون خيلي موفق نبوده است. چون ما 
تأثيري احساس نكرده ايم.

من 
احساس مي كنم 

اين كتابچه ها به شرح 
و بسط بيشتري نياز دارند و 
اگر نظرات بهتري روي آن ها 

اعمال شود، راهنماهاي 
خوبي هستند




